

الآليات القانونية لتطوير الاستثمارات السياحية في الجزائر *Legal Mechanisms for the Development of Tourism Investments in Algeria*

طاهير عبد الناصر *

مركز البحث في تكنولوجيات التغذية الزراعية، بجاية (الجزائر)

abdennacer.tahir@crtaa.dz

تاريخ إرسال المقال: 15-07-2025 تاريخ قبول المقال: 25-04-2026 تاريخ نشر المقال: 06-06-2026

الملخص:

يتناول هذا البحث مسألة التنظيم القانوني للاستثمار السياحي في الجزائر، مرتكزا على تحليل الإطار التشريعي الذي يحكم هذا القطاع الحيوي، لاسيما في ظل سعي الدولة لتتنوع اقتصادها وتقليص الاعتماد على قطاع المحروقات، خاصة القوانين الأساسية المتعلقة بالتنمية، والاستثمار، والسياحة في الجزائر، مثل قانون التوجيه السياحي رقم 03-03 لسنة 2003 وقانون الاستثمار رقم 22-18 لسنة 2018، مع تسليط الضوء على دور الاستثمار السياحي في خلق الثروة ومناصب الشغل، لكن تحقيق أهداف هذا النشاط يصطدم بالعديد من العراقيل والتحديات، مثل البيروقراطية، تعقيد الإجراءات، ونقص التنسيق المؤسسي، ويخلص البحث إلى أن الجزائر تحتاج إلى إصلاحات قانونية وإدارية عميقة لخلق بيئة جاذبة ومحفزة للاستثمار السياحي، وذلك من خلال تبسيط الإجراءات، تحديث التشريعات، وتعزيز الشراكة بين القطاعين العام والخاص.

الكلمات المفتاحية: السياحة؛ الاستثمار؛ الاقتصاد؛ القانون؛ التنظيم؛ التنمية.

Abstract:

This research addresses the issue of the legal regulation of tourism investment in Algeria by analyzing the legislative framework governing this vital sector, especially in light of the state's efforts to diversify its economy and reduce dependence on hydrocarbons. The study focuses on the main laws related to investment, development and tourism in Algeria, such as the Tourism Guidance Law No. 03-03 of 2003 and the Investment Law No. 22-18 of 2018, highlighting the role of tourism investment in wealth creation and job opportunities. However, this faces many obstacles and challenges. The research concludes that despite Algeria's considerable tourism potential, the country needs deep legal and administrative reforms to create an attractive and encouraging environment for tourism investment, through simplifying procedures, updating legislation, and strengthening partnerships between the public and private sectors.

Keywords: Tourism; Investment; Economy; Law; Regulation; Developpement.